
KARVINÁ – Přímo do řad za-
městnanců OKD a jejich 
dceřiných či dodavatelských 
fi rem šla v případě Kynolo-
gického klubu AVZO Kovo-
na Karviná pomoc od Nada-
ce OKD. A nepřímo také pro 
jejich rodinné příslušníky ne-
jen z tohoto hornického měs-
ta, kteří se věnují pejskům 
a závodění s nimi. Více už 
klubový předseda Petr Palá-
rec, jinak též vysloužilý důlní 
zámečník, razič, záchranář 
a nynější pracovník Centra 
servisních služeb na Lazech.

Co by nebylo, nebýt NOKD?
Kdyby nám nepřispěla, ne-
měli bychom překážky pro 
sportovní kynologii a pro 
agility. Taky by nebyl nový 
plot a ten starý by nám spa-
dl na hlavu. V loňském roce 
jsme od Nadace OKD dosta-
li stotisícovou částku prá-
vě na nové oplocení areálu, 
předtím to bylo sedmatři-
cet tisíc na vybavení. Pořídili 
jsme například takzvané áč-
ko na skok šplhem, metrov-
ku na vysoký skok – to pro 
sportovní kynologii – a dva 
tunely a skokové překážky 
pro agility.

Jak nové vybavení používáte?
K intenzivní přípravě. Má-
me perfektní podmínky pro 
trénink, chodívají k nám ne-
jen členové, ale v případě 

agility – což je vyžití hlav-
ně dětí a mládeže s většinou 
menšími pejsky a oříšky – 
také jejich kamarádi. Je jich 
okolo čtyřiceti. Stejný počet 
je lidí, kteří se zabývají spor-
tovní kynologií se služební-
mi plemeny – nácvikem po-
slušnosti, stopování a obra-
ny. Mívají dobré výsledky 
a reprezentují na soutěžích 

nejen v tuzemsku, ale i v ci-
zině. Sami pořádáme kro-
mě sportovních odpolední 
dva tradiční závody – O po-
hár Kovony a Memoriál Zol-

tána Bedecse, to byl pracov-
ník VOKD.

Co uvést ke členské základně?
Do stovky členů ročně, teď 
z počátku roku bývají počty 
nižší, později ale pravidelně 
narůstají. V rámci Morav-
skoslezského kynologické-
ho svazu, zahrnujícího i jižní 
Moravu a Vysočinu, se řadí-

me za Brno. Jsme druhá nej-
větší organizace. Přiznejme 
si to, lidé sem chodí i proto, 
že se díky Nadaci OKD zlep-
šily tréninkové podmínky. 
Náš klub založený – jak ji-
nak – havíři je tu už přibliž-
ně čtyři desítky let. Máme 
dobré výcvikáře věnující se 
mládeži.

Takže psi a havíři jdou k sobě?
V členské základně máme 
větší polovinu současných 
či bývalých pracovníků OKD 
anebo dalších fi rem spoje-
ných s těžbou uhlí v regionu. 
I z toho důvodu jsme oslovi-
li se žádostí o podporu Na-
daci OKD. Jinde nás odmít-
li například s tím, že nepro-
vozujeme sporty zařazené 
na olympijské hry... Každo-
pádně chci jménem členské 
základny Nadaci OKD po-
děkovat a dát jménem klu-
bového výboru na vědomí, že 
když bude nadace organizo-
vat dobrovolnický den, mo-
hou s námi počítat! Už loni 
jsme se odvděčili na podob-
né brigádě v azylovém do-
mě pro matky s dětmi v tísni 
v Českém Těšíně. 

Radek Lukša

OSTRAVA – Nadace OKD pokraču-
je v podpoře neziskových organizací, 
které pomáhají těm nejpotřebnějším. 
Peníze půjdou hlavně do zdravotnic-
tví, na chráněné dílny, ale také na po-
moc dětem nebo životnímu prostředí. 
Nejvíce fi nancí půjde jako každoročně 
na Karvinsko, Ostravsko a do jiných 
míst Moravskoslezského kraje, kde žijí 
zaměstnanci OKD a další dárci nadace. 
A co je důležité – i oni se mohou zapojit! 
(Viz článek níže).

„Neziskové organizace zřejmě čeká 
velmi náročný rok,“ prozradil Jiří Su-
chánek, ředitel Nadace OKD. V čem vě-
zí největší nebezpečí? „Budou se mu-
set vyrovnat s nižšími dotacemi, pení-
ze z EU i státního rozpočtu vysychají. 
Mnohé z nich také kvůli ekonomické 
krizi přišly o fi remní dárce. Proto cítíme 
i větší tlak na nás. Neziskovky po nás 
možná budou žádat částku blížící se až 
miliardě korun,“ uvedl. 

Přínos neziskových organizací je 
však pro společnost důležitý. A to si 
uvědomuje i Nadace OKD, která na je-
jich fi nancování pro letošní rok vyčle-
nila částku 60 milionů korun. „Dělají 
velmi potřebné a pro celou společnost 
užitečné věci, které se mnohdy nedají 
zaplatit penězi. A my jim v tom chceme 
pomoci,“ vysvětlil ředitel nadace.

V programu Pro zdraví chce nada-
ce opět podpořit bezbariérové festi-

valy, tak jako například loňský Co-
lours of Ostrava. „Vzhledem k tomu, 
že v České republice je zhruba milion 
lidí se zdravotním postižením, cítíme, 
že toto téma je potřebné,“ uvědomuje 
si Suchánek. V loňském roce nadace 
podpořila přes 30 chráněných dílen, 
čímž pomohla se zapojením hendike-
povaných lidí do pracovního procesu. 
Tato snaha bude pokračovat i letos. 

Petr Sobol ml.

Jednou z nejvýznamnějších akcí, kterou podpořila Nadace OKD, byla výstavba domků pro 
pěstounské rodiny v Podbeskydí.

Petr Palárec před odpolední směnou na SC Lazy při venčení své fenky.
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Zprávy z neziskových organizací, kterým pomáhá OKD a její nadace při péči o nemocné lidi, seniory, děti i životní prostředí

Až bude brigáda, přijdeme!
Kynologický klub AVZO Kovona Karviná je od svého založení spjat s havíři a jejich rodinami

Nadace opět podpoří dobré
skutky a dobré nápady
Podat žádost si mohou také organizace, ve kterých působí zaměstnanci těžební společnosti 

ALKA Příbram
Příprava hendikepovaných na pracovní činnost
PŘÍBRAM – V rámci projektu spuštěného 
v loňském červenci pracujeme individuál-
ně se sedmi klienty s kombinovaným po-
stižením. Máme za cíl zpracovat podrob-
nou analýzu a zjistit, zda po individuální 
přípravě budou schopni práce alespoň 
na částečný úvazek.

Projekt probíhá výrazně lépe, než jsme 
plánovali. Máme svou vlastní funkč-
ní metodiku i seznam potřebných po-
sudků, abychom každého klienta moh-
li individuálně připravit a najít pro něj 
adekvátní pracovní činnost. Dva klien-
ti dokonce měli už tu možnost v naší 
obecně prospěšné společnosti praco-
vat. Další tři hendikepovaní klienti u nás 
mají dvakrát týdně pracovní nácviky. 
Plánujeme dokončení posudků i zařazo-
vání dalších klientů, aby někteří získa-
li zaměstnání i u lokálních příbramských 
společností.

Lucie Šťovíčková, ekonomka

KOLUMBUS Ústí nad Labem
Literatura do psychiatrické léčebny

ÚSTÍ NAD LABEM – Lidé, kteří se léčí 
v psychiatrické léčebně, tam v průměru 
stráví více než 100 dní. Z toho plyne, že se 
„nudí“, nevědí, co s volným časem. Proto 
jsme podpořili zkvalitnění volnočasových 
aktivit pacientů, a to donáškou knih a ča-
sopisů do uzavřených a polouzavřených 
pavilonů psychiatrických léčeben v Brně-
-Černovicích, ve Slavkově u Brna a na psy-
chiatrickou kliniku Brno-Bohunice.

Zatímco mužští pacienti měli zájem o li-
teraturu faktu, válečnou, kutilskou, o de-

tektivky či křížovky, na ženských pavilonech 
byl největší zájem o romány, beletrii, životo-
pisy, zahradnictví či ženské časopisy. Dis-
tribuci zajišťovali čtyři dobrovolníci z našich 
řad, kteří získávali knihy a časopisy nejen 
nákupem z dotace od Nadace OKD, ale da-
rovali i literaturu vlastní či od známých. Loni 
takto bylo předáno přes 300 knih a 150 ča-
sopisů. Letos plánujeme rozšíření sortimen-
tu, preferovat budeme časopisy s obrázky 
nebo knihy s kratšími povídkami či komiksy.

Jan Jaroš, výkonný ředitel

Svaz nedoslýchavých Ostrava-Poruba

Nácvik odezírání, to je základ
OSTRAVA – Hlavním cílem projektu pro ne-
doslýchavé, na kterém se podílela Nadace 
OKD, je výuka nácviku odezírání mluvené 
řeči pod vedením kvalifi kované logopedky. 
Proces posiluje myšlení a paměť, poskytuje 
sociální poradenství, logopedickou nápra-

vu vadných hlásek s praktickým procvičo-
váním – či rozvíjení vzájemné komunikace. 
Celý rok se zabýváme problematikou slu-
chově postižených lidí, kteří mají ztížený pří-
stup k informacím a problém s komunikací.

Účastníci kurzu se seznámili s postu-
pem, jak získávat kompenzační pomůc-
ky, jak pečovat o sluchadla i baterie či jak 
spolupracovat s půjčovnou pomůcek. Ně-
kterým lidem však sluchadla nestačí, pro-
to každoročně plánujeme týdenní rekon-
diční rehabilitační pobyt spojený s kurzem 
odezírání mluvené řeči pro nedoslýchavé 
členy naší základní organizace. Pro lep-
ší poslech také plánujeme zakoupení in-
dukční smyčky a mikrofonů.

Anna Prokopovičová, předsedkyně
Připravil Petr Sobol ml.

Jak loni pomáhaly nadační peníze
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